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واقعی بودند. 
مثلاً اینکه 

عابدزاده 
قلم زنی کار 

می کرده، 
واقعیت دارد، 

البته برای 
شخصیت هایی 
مثل عابدزاده 

و زرینچه هم 
کمی تخیل 

وارد کردم

جرقه ساخت »پرویز خان« چطور 
زده شد؟

از زمانـــی کـــه کار فیلمســـازی را شـــروع 
کردم و چند مســـتند هم دربـــاره فوتبال 
ســـاختم، علاقه زیـــادی داشـــتم که یک 
فیلم ســـینمایی فوتبالی بســـازم. خودم 
هـــم بـــه فوتبـــال علاقـــه زیـــادی دارم و 
وقتـــی مســـابقات را می بینـــم، خیلـــی 
احساســـاتی می شـــوم. وقتی اســـم آقای 
دهداری مطرح شـــد، با اشـــتیاق ســـوژه 
ســـاخت فیلـــم دربـــاره ایشـــان را قبول 
کـــردم. اتفاق هایـــی هـــم کـــه در زمـــان 
مربیگری آقـــای دهـــداری رخ داده بود، 
جزو اتفاق های خـــاص فوتبال ایران بود 

که جذابیت داســـتانی داشـــت.
 ســـاخت فیلم هایـــی در ژانر ورزشـــی، کار 
ســـختی اســـت. در ســـینمای ایـــران چند 
فیلـــم از ایـــن دســـت ماننـــد »غلامرضـــا 
تختـــی« یا »بیرو« ســـاخته شـــده اســـت؟ 
دربـــاره رونـــد ســـاخت »پرویـــز خـــان« و 
شـــرایطی کـــه بـــرای ســـاخت آن تجربـــه 

کردیـــد، توضیـــح دهید.

همان طـــور کـــه اشـــاره کردید، ســـاخت 
فیلم ورزشی کار سختی است و به ندرت 
فیلم هایی از این دســـت ســـاخته شده، 
بخصـــوص فیلم هایـــی کـــه درام اصلـــی 
آن هم روی مســـابقه متمرکز باشـــد. در 
حالی کـــه در فیلم ما، ۳۰ دقیقـــه از درام 
در جریـــان بـــازی می گـــذرد و مهم ترین 
اتفاق هـــای فیلم هم در همان مســـابقه 

رخ می دهـــد.
 نقـــش جلوه هـــای ویـــژه در فیلم بســـیار 
مشـــهود اســـت. مثـــل فضـــای دهـــه ۶۰، 
ورزشـــگاه ســـحیم بـــن حمـــد دوحـــه یـــا 
ورزشـــگاه پـــر آزادی. این جلوه هـــای ویژه 

چطور ســـاخته شـــد؟

اینکـــه می گویـــم فیلم ما، فیلم ســـختی 
بـــوده، بـــه همین خاطر اســـت کـــه این 
کارهـــا زیـــاد در ســـینمای ایـــران تجربـــه 
نشـــده و ما برای ســـاخت آنهـــا باید وارد 
فضای ناشناخته ای می شـــدیم. دوربین 
ایـــن فیلـــم به وســـط زمیـــن مســـابقه و 
بیـــن بازیکنان مـــی رود. مـــا حرکت های 
ســـریع دوربیـــن داشـــتیم کـــه تـــوپ را 
دنبال می کرد و شـــلاقی بـــود. به همین 
خاطـــر، کار جلوه هـــای ویـــژه ما بســـیار 
ســـخت بود. من به دنبال ایـــن بودم که 
فضایی از فوتبـــال را ببینیم که تا به حال 
ندیـــده بودیم. همان طور کـــه می دانید، 
فیلمبردار یک مســـابقه فوتبال، از زمین 
فاصله می گیرد تا مســـابقه را نشان دهد 
ولـــی مـــا نمی خواســـتیم بازی را نشـــان 
دهیـــم و می خواســـتیم آدم ها را وســـط 

مسابقه نشـــان دهیم.
 بازیگران فیلم چطور انتخاب شدند؟

یکـــی دیگـــر از ســـختی های فیلـــم پرویز 
خـــان، همیـــن انتخـــاب بازیگـــران بود. 
ما باید افـــرادی را انتخـــاب می کردیم که 
هم شـــبیه باشـــند، هم بازیگر باشـــند و 
هم فوتبالیســـت باشـــند. ایـــن موضوع 

وقـــت زیـــادی از تیـــم مـــا گرفـــت و بعد 
هم که انتخاب شـــدند، مـــدت زیادی با 
یـــک مربی تمریـــن فوتبـــال می کردند و 
همزمـــان تمرین بازیگری هم داشـــتیم. 
ســـکانس های زمیـــن بـــازی هـــم وقـــت 
زیـــادی از ما گرفـــت. با اینکـــه همه این 
کارهـــا از قبـــل طراحـــی و بـــا هندی کـــم 
فیلمبرداری شـــده بـــود ولی بـــاز هم در 
زمان تولیـــد، با معضلات زیـــادی مواجه 
بودیم ولی ما عاشـــقانه دنبال آن بودیم 

که ایـــن کارهای نشـــد را انجـــام دهیم.
 یکـــی از بازیگرانـــی کـــه انتخـــاب کردیـــد 
و گفتیـــد هـــم بایـــد بازیگـــر  بـــود و هـــم 
نقـــش  بازیگـــر   ، شـــبیه و  لیســـت  فوتبا
احمدرضـــا عابـــدزاده اســـت کـــه جـــزو 
جذابیت هـــای اصلی فیلم پرویـــز خان به 

می آیـــد. حســـاب 

بله، ایشـــان اولین کارش بـــود که جلوی 
دوربیـــن می آمد و بـــرای ایـــن نقش، ۳۰ 
کیلـــو وزن کم کرد. کلی هـــم تمرین کرد؛ 
هم فوتبالـــی و هم بازیگـــری، البته فقط 
او نبـــود و تک تک بچه هـــا زحمت زیادی 
کشـــیدند. از بازیگـــری که نقـــش کریم 
بـــاوی را بازی کرد تا بازیگـــران نقش های 
ســـیروس قایقران، جواد زرینچـــه و نادر 
میراحمدیـــان، همـــه درخشـــان بودند. 
بـــه غیر از این هـــا، باید بـــه بازیگران تیم 
ملی کویت هم اشـــاره کنم کـــه هم باید 
فوتبالیســـت بودنـــد، هـــم عـــرب و هم 
بازیگـــر. مـــا نمی توانســـتیم هر کســـی را 

انتخـــاب کنیم. بازیگری کـــه نقش مؤید 
حـــداد را بازی می کند، بســـیار خوب بود 
یـــا بازیگری که نقـــش گزارشـــگر عرب را 

بـــازی می کرد.
از اسکندر کوتی گزارشگر قدیمی 

فوتبال و محمدرضا کربکندی مربی 
فوتبال هم در نقش های خودشان 

استفاده کردید.

بله آقـــای کوتـــی به مـــا افتخـــار دادند و 
نقـــش خودشـــان را بـــازی کردنـــد. آقای 
کربکنـــدی خیلـــی زحمت کشـــیدند و از 
اصفهان آمدند و ســـه ســـاعت و نیم زیر 
گریم ســـنگین بودند و افتخـــار دادند در 
یـــک صحنـــه ۳۰ ثانیـــه ای بـــازی کنند تا 
یک اتفـــاق تاریخی را در فیلـــم به تصویر 

. بکشیم
از این بازیگران که بگذریم، به سعید 
پورصمیمی می رسیم که نقش اصلی 

فیلم پرویز خان را بر عهده داشت.

ما بایـــد بازیگـــری را انتخـــاب می کردیم 
که به آقای دهداری شـــبیه باشـــد. آقای 
پورصمیمـــی می گوینـــد اگر آقـــای پرویز 
پورحســـینی زنده بود، من ایـــن نقش را 
بازی نمی کردم، چون ایشـــان شـــباهت 
بیشـــتری بـــه آقای دهـــداری داشـــت. با 
تمـــام وسواســـی کـــه در انتخـــاب نقش 
دارنـــد گفتنـــد ســـناریو را می خوانـــم، 
اگر دوســـت نداشـــتم، ناراحت نشـــوید. 
خوشـــبختانه فقـــط دو روز طول کشـــید 
کـــه بگوینـــد ســـناریو را دوســـت دارند و 
می آینـــد. بعد از آن حدود ســـه چهار ماه 
از تمرینات دورخوانی تا پلاتو و جلســـات 
تحلیل و تمرینات فوتبال حضور داشتند 
تا با شخصیت آقای دهداری آشنا شوند. 
بـــه نظر مـــن بهترین خودشـــان بودند و 

من فکـــر می کنـــم کـــه چطور می شـــود 
بهتـــر از این بـــود؟ آقـــای پورصمیمی در 
تمـــام صحنه ها حضـــور داشـــت و با این 
همه دیالـــوگ، یک بـــار ندیـــدم که تپق 
بزننـــد یـــا دیالـــوگ را حفظ نباشـــند.ما 
ســـاعت ها دربـــاره ایـــن نقـــش صحبت 
می کردیـــم و بـــه قول خودشـــان بـــا این 
نقش کشـــتی می گرفتنـــد. جالب اینکه 
آقـــای پورصمیمـــی نـــه زیـــادی فوتبالـــی 
بودنـــد و نه شـــناختی از آقـــای دهداری 
داشـــتند ولـــی از همـــان روزهـــای اول، 
تحقیقات پیرامون نقش را شروع کردند 

تـــا به شـــخصیت نزدیک شـــوند.
در روند تحقیق فیلم از چه منابعی 

استفاده کردید؟

دو ســـال تحقیـــق و نـــگارش ایـــن فیلم 
طول کشـــید. ما کتـــاب خاصـــی راجع 
بـــه آن مقطـــع از زندگی آقـــای دهداری 
کـــه 14 بازیکن تیم ملی اســـتعفا دادند، 
نداشـــتیم. بـــرای همیـــن بـــه منابـــع 
مختلفـــی رجـــوع کردیـــم. بایـــد راجع 
بـــه شـــخصیت های دیگـــر فیلـــم مثل 
عابـــدزاده، راجع به دهـــه ۶۰، اتفاق های 
سیاســـی، اجتماعی و ورزشی آن دوران، 
دربـــاره بازیکنان مســـتعفی، درباره خود 
آقـــای دهـــداری و خانـــواده اش تحقیق 
را  پرســـش ها  ابتـــدا  مـــا  می کردیـــم. 
طـــرح کردیـــم و اطلاعاتی هم بدســـت 
آوردیـــم. از روزنامه هـــای ســـال ۱۳۶۵ تا 
صحبت بـــا خانـــواده آقـــای دهـــداری. 
با آقـــای رضـــا وطنخـــواه دســـتیار آقای 
دهداری، مصاحبه ســـه ساعته داشتم. 
کـــردم.  بـــا شاگردان شـــان صحبـــت 
مصاحبه هـــای روزنامه هـــا در آن دوران 

را خوانـــدم.

نظر خانواده شان چه بود؟

مـــا بـــا دخترشـــان صحبـــت کردیـــم که 
خیلـــی اطلاعـــات خوبـــی به مـــا دادند. 
خانـــواده آقای دهـــداری و آقای وطنخواه 
که نزدیک تریـــن فرد فوتبالی به ایشـــان 
بودنـــد، در جریـــان کامل ســـاخت فیلم 
بودند و خوشبختانه به ما اعتماد کردند 

و لطف داشـــتند.
شما در داستان به برشی از زندگی 

دهداری اشاره دارید اما به آن ۱۴ 
بازیکن مستعفی زیاد نمی پردازید و 

حتی اسم مستعار برای یکی از آنها 
انتخاب کردید، چرا چنین تصمیمی 

گرفتید؟

آن شـــخصیت کـــه نـــام وحید کامیـــاب را 
برایـــش انتخـــاب کردیـــم، ترکیـــب چنـــد 
بازیکن اســـت، به اضافه تخیل نویســـنده. 
ما از قصـــد این کار را کردیم کـــه به بازیکن 
خاصی از آن جمع اشـــاره نداشـــته باشیم. 
نمی خواســـتم اذهان سمت یک نفر برود.

ولی شخصیت های نقش شاگردان 
دهداری را واقعی نشان دادید.

واقعـــی  مســـتندات  اســـاس  بـــر  بلـــه 
بودنـــد. مثـــلاً اینکـــه عابـــدزاده قلم زنی 
کار می کـــرده، واقعیـــت دارد، البته برای 
شـــخصیت هایی مثل عابدزاده و زرینچه 

هـــم کمـــی تخیـــل وارد کردم.
اتوبوس سوار شدن دهداری و اینکه 

بین جمعیت زیاد اتوبوس گیر افتاده 
بود، اغراق شده نبود؟

نه خیلی هـــا می دانند که آقـــای دهداری 
می کـــرد.  آمـــد  و  رفـــت  اتوبـــوس  بـــا 
ماشـــین نداشـــت و رانندگـــی بلـــد نبود 
و ســـوار تاکســـی هم نمی شـــد کـــه همه 
شاگردانش اینها را می دانند و می گویند.

در کل فکر می کنید مخاطب چقدر از 
فیلم پرویز خان استقبال کند؟

امیـــدوارم کـــه ایـــن اتفـــاق بیفتـــد. مـــا 
تلاش مـــان را کردیـــم و بـــرای ســـاخت 
فیلم زحمـــت زیادی کشـــیدیم. از طراح 
صحنه و فیلمبـــردار تا بازیگـــر و گریمور. 
روزهایـــی بود کـــه حـــدود  80 تـــا 90 نفر 
گریـــم می شـــدند و بایـــد لبـــاس دهـــه 
شصتی می پوشـــیدند. گرمکن ها از روی 
فیلـــم اصلـــی طراحی شـــده یـــا نیمکتی 
که آقـــای دهـــداری می نشســـته، همان 
طور بوده اســـت. پیدا کـــردن فیلم بازی 
ایران و کویت خودش داســـتانی داشـــت 
و بـــا طی کـــردن مســـیری عجیـــب آن را 
پیدا کردیـــم. بازیگـــران باید بـــرای بازی 
گـــرم می کردنـــد و وقتـــی صحنـــه کات 
می خـــورد، بدن شـــان ســـرد می شـــد و 
گاهی مصدومیـــت به وجـــود می آمد اما 
همه با جـــان و دل کار کردند تا صحنه ها 
خوب در بیاید. در ساخت فیلم سازمان 
سینمایی اوج خیلی ما را حمایت کردند 

کـــه از این مجموعه تشـــکر مـــی کنم.
دوست دارید فیلم پرویز خان را 

بازیکنان تیم ملی فوتبال الان هم 
ببینند؟

خیلی زیاد. آرزویم این است که وقتی تیم 
ملـــی می خواهد به زمین برود یا هر تیمی، 
مربـــی بگوید بچه هـــا بیایید ایـــن فیلم را 
ببینیـــم تا روحیـــه بگیریم. دوســـت دارم 
این فیلـــم را به بازیکنان تیـــم ملی تقدیم 
کنم که وقتی بازی های شـــان را می بینیم، 
با تمام وجود آرزوی پیروزی شـــان را داریم. 
البتـــه آقای دهـــداری یک الگـــو برای همه 
اســـت؛ می تواننـــد ببیننـــد مثل ایشـــان 

می شـــود جنگید و برنده شد.

علی ثقفی در گفت وگو با »ایران«
از تجربه کارگردانی »پرویز خان« می گوید

دهدارییاددادمیتوان
جنگیدوبرندهشد

گفت و گو

بهروز شعیبی کارگردان »آغوش باز«
برنده شدن با مخاطب

از آنجایی که جشـــنواره جمعی از متغیرهای غیرقابل پیش بینی اســـت، خیلی در این بخش 
نمی توانم پیش بینی داشـــته باشـــم و نکته ای بگویم. فکر می کنم ارتباط با مخاطب آغوش 
بـــاز خیلی خوب خواهد بود. برنده شـــدن زمانی برای من جدی اســـت کـــه مخاطب، فیلم 

را ببیند و آن را دوســـت داشته باشـــد. این برنده شدن اصلی است./ ایرنا

قربانعلی طاهرفر کارگردان »آپاراتچی«
چالش های عنوان فیلم اولی

عنوان فیلم اولی یکی از چالش هاســـت. این عنـــوان وقتی به کارنامه هـــر کارگردانی مهر می خورد 
که می خواهد اولین فیلمش را بســـازد، تعابیری ناخواســـته در ذهن دوستان ایجاد می شود و فکر 
می کننـــد بـــا ناپختگی هایی در کارگردانی مواجه می شـــوند. عوامل فیلـــم »آپاراتچی« با من خیلی 

همـــراه بودند ولـــی به دلیل فیلم اولی بـــودن باید در برخی از چالش ها کوتـــاه می آمدند./ مهر

ارسطو خوش رزم  بازیگر »صبح اعدام«
شباهت با حامد بهداد

شـــباهت بازی با حامـــد بهداد را خیلـــی زیاد به من گفته انـــد. من افتخار این را داشـــتم که 
در اولیـــن حضورم به عنوان بازیگر با حامد بهداد در »یک مشـــت پـــر عقاب« همبازی بودم. 
آنجـــا همه فکر می کردند ما با هم برادر هســـتیم. من خـــودم از علاقه مندان بازیگری حامد 

بهداد هســـتم. او، هم انسانی باســـواد و هم بازیگر درجه یکی است./ ایرنا

به بهانه حضور سعید پورصمیمی در »پرویز خان«

شبیه  الماس
را در »ناخدا خورشـــید« جان بخشیده، 
در »پـــرده آخـــر« بـــزرگِ بازیگرهاســـت 
تـــا  زد  ا نـــد می ا نقـــش  ر  د نقـــش  و 
»بـــازی« تاج الملـــوک )نیکـــو خردمند( 
و کامـــران میـــرزا )داریـــوش ارجمنـــد( 
جـــان بگیـــرد. او که تربیت شـــده تئاتر 
اســـت، صدایی پخته، بدنی منعطف و 
ســـیمایی دوست داشـــتنی دارد، اما دیر 
به ســـینما پا گذاشـــته و سخت انتخاب 
می کنـــد. با این همه نامش با بســـیاری 
از بهترین هـــای تاریـــخ ســـینمای ایران 
گـــره خـــورده و دریغ برانگیـــز اســـت که 
بیشـــتر مقابـــل دوربین نبوده اســـت تا 
آن همـــه ملاحت، طنازی و شـــیطنت را 
در نقشـــی مانـــدگار کنـــد؛ بازیگری که 
می تواند نقش هایـــی پیرتر از خود بازی 

کند )مدرســـه پیرمردها( یا جدی باشد 
)دلشدگان( و نقش منفی را طوری بازی 
کنـــد که به یـــاد بمانـــد و از ذهـــن پاک 
نشود )نسل ســـوخته(. گمان نمی کنم 
کارگردانی بـــا پورصمیمی همکاری کرده 
باشـــد و محـــو این قـــدرت برای شـــکل 
دادن به شـــخصیت ها نشـــده باشد. به 
کارنامـــه او کـــه نگاه می کنیـــم، نقش ها 
و فیلم هـــا، متنـــوع و گاه دور از هـــم 
هســـتند، با این همه کمتـــر می توان به 
نمونه ای رســـید که بگوییم پورصمیمی 
در ایـــن نقـــش ضعیف بوده اســـت. در 
نقش های بســـیار کوتاه »یـــه حبه قند« 
)رضـــا میرکریمـــی( و »بوســـیدن روی 
ماه« )همایون اســـعدیان( نقـــش را به 
مرکـــز توجـــه تبدیل کـــرده و بـــه اندازه 

بازیگـــران نقش های پررنگ، به چشـــم 
می آید. پورصمیمی بازیگری نیســـت که 
خودش را به نمایش بگـــذارد و محتاج 
تماشـــا باشـــد، او به »بازیگری« عشـــق 
مـــی ورزد، بـــه همین دلیـــل در خدمت 
فیلم اســـت و نقش یـــک مأمور پلیس 
در ســـریال خـــوب »بچه هـــای خیابان« 
)همایون اســـعدیان( یا یـــک قاضی در 
»در پناه تو« )حمید لبخنده( را با چنان 
وقاری بازی کرده که ســـیمایی متفاوت 
در میان نمونه های ایرانـــی از آنها خلق 
شده اســـت. شـــاید باید پذیرفت که با 

او، همـــه نقش هـــا ماندگار می شـــوند.
اســـفندماه امســـال، پرویز پورصمیمی 
80 ساله می شـــود. همچون او سلامت 
و باهـــوش کم داریم و جای بســـیاری از 

بزرگان بازیگری مان خالی است. برای 
ما که ســـینما را با عـــزت الله انتظامی، 
علـــی نصیریـــان، پرویـــز پورحســـینی، 
تـــوران مهـــرزاد، محمدعلـــی کشـــاورز 
و فخـــری خـــوروش، نماینـــدگان آن 
نســـل تئاتـــری، باهویـــت و اصیـــل به 
یـــاد می آوریـــم، حضـــور پورصمیمـــی 
در جشـــنواره فیلـــم فجـــر یـــک اتفاق 
خوش یمـــن اســـت. نســـل بازیگـــری 
عـــوض شـــده و بســـیاری از نام هـــا، 
امـــروز خاطره  هســـتند و یادبـــود. چه 
فرخنده اســـت کـــه هنـــوز پورصمیمی 
مقابـــل دوربیـــن مـــی رود و بـــه خلـــق 
یـــک شـــخصیت فکـــر می کنـــد. جای 
بازیگر بزرگی مثل او در ســـینمای ایران 

همیشـــه خالی اســـت.

محدثه واعظی پور
روزنامه نگار

راســـتش را بخواهیـــد، حضـــور، نـــام و 
اعتبـــار ســـعید پورصمیمـــی اســـت که 
بـــرای تماشـــای »پرویـــز خـــان« )علـــی 
ثقفـــی( کنجـــکاوی ایجاد می کنـــد و نه 
هیـــچ چیز دیگری. نه حتی شـــخصیت 
پرویـــز دهـــداری و نه ســـابقه ســـاخت 
فیلم های ورزشـــی. ســـعید پورصمیمی 
بازیگری گزیده کار، محترم و درخشـــان 
اســـت. حالا که گرد پیری بـــر صورتش 

نشســـته کـــم کار نشـــده، همـــواره بـــا 
فاصلـــه از هیاهوی بازیگری، کوشـــیده 
انتخاب کننده باشـــد. ماننـــد هر بازیگر 
حرفـــه ای، گاهی نقش و فیلم در شـــأن 
و اعتبـــارش نبوده و گاه، بســـیار فراتر از 
نقش و فیلم یـــا ســـریال، وزن و وقاری 
بـــه اثـــر بخشـــیده اســـت. آنچـــه مهم 
اســـت، نفس حضور و ادامه دادن برای 
بازیگر بزرگ و معتبری اســـت که ملول 

چهره

حامد جیرودی
روزنامه نگار

جشـــنواره فیلم فجر در حالی این روزها در حال برگزاری اســـت که تیم ملی فوتبال کشـــورمان هم در مسابقات جام ملت های 
آســـیا حضور دارد و با حضور در مرحله نیمه نهایی از شـــانس زیادی برای قهرمانی برخوردار اســـت. در این شـــرایط، جشنواره 
فجـــر نیز حـــال و هوایـــی فوتبالی به خود گرفته اســـت. بخصـــوص اینکه یکـــی از فیلم های حاضـــر در این دوره از جشـــنواره، 
موضوعـــی فوتبالـــی دارد. فیلم ســـینمایی »پرویز خان« بـــه کارگردانی علی ثقفی که موضوع آن برشـــی از مقطعی حســـاس از 
زندگـــی زنده یاد پرویز دهداری ســـرمربی اســـبق تیم ملی فوتبال ایران در ســـال 1365 اســـت که در آن 14 بازیکـــن تیم ملی از 
حضـــور در این تیم اســـتعفا دادند تا یکی از پرحاشـــیه ترین اتفاق هـــای تاریخ تیم ملی رقـــم بخورد. ثقفی در این فیلم ســـعی 
کـــرده تا شـــرایط آن دوره را بـــه تصویر بکشـــد و آن را به صورت داســـتانی جذاب به مخاطـــب عرضه کند. او که تجربه ســـاخت 
فیلم هـــای کوتاه و مســـتندهای مختلفی دارد، با ژانر ســـخت ورزشـــی اولین فیلم بلند خود را ســـاخته که به نظر می رســـد به 
خاطـــر موضوع فوتبالی اش، اســـتقبال مخاطب را به همراه داشـــته باشـــد. ثقفـــی در گفت و گو بـــا »ایران« دربـــاره این فیلم و 

شـــرایطی که برای ســـاخت آن تجربه کرده، صحبت کرده اســـت.


